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1  Ιδιωτική υγεία: Οριακά θετικά τα φετινά έσοδα
Πηγή: ΝΑΥΤΕΜΠΟΡΙΚΗ Σελ.: 1,17 Ημερομηνία

έκδοσης:
15-10-2018

Επιφάνεια: 1011.57 cm² Αρθρογράφος: Κυκλοφορία: 560

Θέματα: ΔΗΜΟΣΙΑ ΥΓΕΙΑ

[ιδιωτική υγεία]

Οριακά 
θετικά 
τα φετινά 
έσοδα
Με ρυθμό ανόδου της τάξης 
του 1,5% φαίνεται ότι κινούν
ται την τρέχουσα χρονιά τα συ
νολικά έσοδα των επιχειρήσε
ων παροχής ιδιωτικών υπηρε
σιών υγείας στην Ελλάδα σε 
σχέση με το 2017, τα οποία εξα
κολουθούν να επηρεάζονται, 
αν και σε σχετικά χαμηλότερο 
ποσοστό, από την επιβολή του 
νόμου 4172/2013 (μηχανισμός 
clawback / rebate), σελ. 17
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1  Ιδιωτική υγεία: Οριακά θετικά τα φετινά έσοδα
Πηγή: ΝΑΥΤΕΜΠΟΡΙΚΗ Σελ.: 1,17 Ημερομηνία

έκδοσης:
15-10-2018

Από δείγμα 72 εταιρειών εκμετάλλευσης ιδιωτικών κλινικών, σημαντική 
αύξηση παρουσίασε το μέσο ετήσιο περιθώριο μικτού κέρδους τη διετία 
2015-2016. Επίσης, σε θετικά επίπεδα κυμάνθηκε το μέσο περιθώριο κέρδους 
EBITDA το 2016, ύστερα από δύο έτη (2014-2015) με αρνητικό πρόσημο.

[ICAP] Στο 1 ,5% ο ρυθμός αύξησης για φέτος εν μέσω των σημαντικών ανακατατάξεων και της τάσης συγκέντρωσης στον κλάδο

Με οριακή άνοδο 
«τρέχουν» τα έσοδα 
στην αγορά ιδιωτικών 
υπηρεσιώνυγείας
Του Γιώργου Σακκά
gsakkas@naftemporiki.gr

Μ
ε ρυθμό ανόδου της τά
ξης του 1,5% φαίνεται 
ότι κινούνται την τρέ
χουσα χρονιά τα συνολικά έσο

δα των επιχειρήσεων παροχής 
ιδιωτικών υπηρεσιών υγείας 
στην Ελλάδα σε σχέση με το 
2017, τα οποία εξακολουθούν 
να επηρεάζονται, αν και σε σχε- 
πκά χαμηλότερο ποσοστό, από 
την επιβολή του νόμου 
4172/2013 (μηχανισμός claw
back/rebate), βάσει του οποίου 
οι επιχειρήσεις του κλάδου υπο
χρεώθηκαν σε «απομείωση» των 
απαιτήσεών τους για τις παρε
χόμενες υπηρεσίες τους σε ασφα
λισμένους του ΕΟΠΥΥ κατά τα 
προηγούμενα χρόνια. Την ίδια 
στιγμή είναι γεγονός ότι σημει
ώνονται σημαντικές ανακατα
τάξεις και τάσεις συγκέντρωσης 
στον κλάδο.

Τα παραπάνω προκύπτουν 
από την κλαδική μελέτη «Ιδιω
τικές Υπηρεσίες Υγείας», που εκ
πόνησε πρόσφατα η Διεύθυνση 
Οικονομικών Μελετών της ICAP 
Group Α.Ε. Η εν λόγω μελέτη 
πραγματεύεται τους τομείς των 
γενικών θεραπευτηρίων, των μαι- 
ευτικών - γυναικολογικών κλι
νικών, των διαγνωστικών κέν
τρων - κέντρων αιμοκάθαρσης 
και λοιπών κέντρων, εξετάζον
τας την πορεία και τις προοπτι
κές τους.

Ο τομέας στον κλάδο των ιδιω
τικών υ πηρεσιών υγείας που ξε
χωρίζει είναι τα ιδιωτικά θερα
πευτήρια, που διακρίνονται σε 
μεγάλες πολυδύναμες κλινικές, 
σε μεσαίες και μικρότερες μο
νάδες. Σύμφωνα με στοιχεία της 
ΕΑΣΤΑΤ, επί συνόλου 45.273 κλι
νών σε όλα τα θεραπευτήρια της 
χώρας το 2016, το 1/3 των κλι
νών ανήκει σε ιδιωτικά θερα
πευτήρια. Σημαντικός είναι και 
ο αριθμός των ιδιωτικών δια
γνωστικών κέντρων, αρκετά δε 
εξ αυτών ανήκουν σε μεγάλους 
επιχειρηματικούς ομίλους. 

Σχετικά με τις ανακατατάξεις

>0ι προοπτικές
Σύμφωνα με τη μελέτη 
«Ιδιωτικές Υπηρεσίες Υγείας» 
της ICAP Group, την οποία 
επιμελήθηκε ο Κωνσταντίνος 
Παλαιολόγος (στη 
φωτογραφία), στα δυνατά 
σημεία του κλάδου 
περιλαμβάνεται το γεγονός της 
δραστηριοποίησης μεγάλων και 
καλά οργανωμένων 
επιχειρηματικών ομίλων με 
μακρά εμπειρία, η τάση της 
σταδιακής γήρανσης του

πληθυσμού, η 
εξέλιξη της 
ιατρικής 
επιστήμης και 
βέβαια οι 
χρόνιες 
αδυναμίες του 
δημόσιου

συστήματος υγείας. Στα 
αδύνατα σημεία εντάσσεται το 
σχετικά αυστηρό θεσμικό 
πλαίσιο σε σχέση με την ίδρυση 
νέων ιατρικών μονάδων. 
Ευκαιρίες για τον κλάδο 
συνιστούν, μεταξύ άλλων, η 
επέκταση των υφιστάμενων 
εταιρειών σε αγορές του 
εξωτερικού, η ανάπτυξη του 
ιατρικού τουρισμού, η σύναψη 
συμβάσεων με ιδιωτικές 
ασφαλιστικές εταιρείες, καθώς 
και η εξειδίκευση σε τομείς 
όπου υπάρχουν περιθώρια 
ανάπτυξης.
Τέλος, ως απειλή για τον κλάδο 
μπορούν να εκληφθούν η 
παρατεταμένη περίοδος 
οικονομικής ύφεσης που 
πλήττει τη χώρα, τα 
προβλήματα ρευστότητας του 
δημόσιου τομέα, η στενότητα 
στην τραπεζική χρηματοδότηση 
και βέβαια τα μέτρα της 
πολιτείας περί μείωσης των 
δαπανών υγείας.

και τάσεις συγκέντρωσης που 
παρατηρούνται στον κλάδο των 
ιδιωτικών υπηρεσιών υγείας το 
τελευταίο χρονικό διάστημα, ση
μειώνεται ότι πέντε μεγάλα ιδιω
τικά θεραπευτήρια της Αθήνας 
άλλαξαν ιδιοκτησιακό καθεστώς, 
ενώ το ίδιο συνέβη και για δύο 
διαγνωστικά κέντρα. Επιπλέον, 
σε εξέλιξη βρίσκεται η διαδικα
σία για την αλλαγή ιδιοκτησίας 
ενός ακόμη μεγάλου θεραπευ
τηρίου της πρωτεύουσας, του 
«Ερρίκος Ντυνάν», για το οποίο 
μάλιστα σήμερα είναι και η κα
ταληκτική ημερομηνία για το 
άνοιγμα τωνπροσφο ρών από πι 
μητρική Τράπεζα Πειραιώς, ενώ 
το ενδιαφέρον για νέες επιχει
ρηματικές συμφωνίες αναμένε
ται να επεκταθεί και εκτός των γε
ωγραφικών ορίων της Αττικής.

Τι δείχνουν οι αριθμοί
Σύμφωνα με τον κ. Κωνσταντίνο 
Παλαιολόγο, senior consultant 
Οικονομικών Μελετών της ICAP 
Group, ο οποίος επιμελήθηκε 
τη συγκεκριμένη μελέτη, η συ
νολική αγορά των ιδιωτικών υπη
ρεσιών υγείας (βάσει αξίας) εκτι- 
μάται ότι παρουσιάζει αύξηση 
της τάξης του 1,5% το 2018 σε 
σχέση με το 2017. Ειδικότερα 
κατά κατηγορία, οριακή αύξη
ση της τάξης του 1 % εμφανίζουν 
τα συνολικά έσοδα των κλινικών 
(γενικές, ειδικές, νευροψυχια- 
τρικές κ.ά.), ενώ οριακή αύξηση 
τηςτάξηςτου 1,5% καταγράφουν 
τα έσοδα των μαιευτικών - γυ- 
ναικολογικών κλινικών. Σε ελα
φρά υψηλότερα επίπεδα εκτι- 
μάται ότι θα κυμανθεί η αγορά 
των διαγνωστικών κέντρων, κέν
τρων αιμοκάθαρσης και λοιπών 
κέντρων, εμφανίζοντας άνοδο 
της τάξης του 3% την περίοδο 
2018/17. Ελαφρά άνοδο της τά
ξης του 4% εκτιμάται ότι κατα
γράφουν τα έσοδα για την υπο
κατηγορία των νευροψυχιατρι- 
κών κλινικών την ίδια περίοδο.

Ο κ. Παλαιολόγος αναφέρει 
ότι οι κλινικές αποσπούν το με
γαλύτερο μερίδιο στο σύνολο 
της αγοράς των ιδιωτικών υπη-

Διάρθρωση αγοράς 
ιδιωτικών υπηρεσιών 
υγείας (2018)

25%
Διαγνωστικά κέντρα, 
κέντρα αιμοκάθαρσης 
και λοιπά κέντρα

Μαιευτήρια
Πηγή: ICAP Group ΑΕ

Νέσο περιθώριο 
κέρδους μαιευτικών 
κλινικών

16,1%

8,8%

2012 2015 2014 2015 2016

ρεσιών υγείας, το οποίο εκτιμά- 
ται περίπου στο 60% γιατο 2018. 
Οι μαιευτικές κλινικές συγκεν
τρώνουν περίπου το 15% των συ
νολικών εσόδων, ενώ το υπό
λοιπο 25% μοιράζονται τα ιδιω
τικά διαγνωστικά κέντρα - κέν
τρα αιμοκάθαρσης και λοιπά 
κέντρα. Ειδικότερα, όσον αφο
ρά τον τομέα των κλινικών, οι γε
νικές κλινικές αντιπροσωπεύουν 
μερίδιο της τάξης του 83%, οι 
νευροψυχιατρικές κλινικές με
ρίδιο περίπου 6%, οι κλινικές 
αποκατάστασης επίσης μερίδιο 
της τάξης του 6%, και το υπό
λοιπο μοιράζονται οι ειδικές, μι
κτές και άλλες κατηγορίες κλι
νικών.

Οι ισολογισμοί
Στο πλαίσιο της μελέτης έγινε 
εκτεταμένη χρηματοοικονομι
κή ανάλυση των επιχειρήσεων 
του κλάδου βάσει 17 επιλεγμέ- 
νωναριθμοδεικτώνγια τηνπεν- 
ταετία 2012-2016. Επίσης, συν
τάχθηκε ομαδοποιημένος ισο
λογισμός (για την πενταετία 2012- 
2016) βάσει αντιπροσωπευηκού 
δείγματος 43 επιχειρήσεων εκ
μετάλλευσης ιδιωτικών κλινι
κών, 10 επιχειρήσεων εκμετάλ
λευσης μαιευτικών κλινικών και 
33 επιχειρήσεων εκμετάλλευ
σης διαγνωστικών κέντρων - μο
νάδων αιμοκάθαρσης και λοι-

Πέσο περιθώριο 
κέρδους γενικών 
κλινικών
25,6%

2012 2013 2014 2015 2016

Νέσο περιθώριο 
κέρδους διαγνωστικών 
και λοιπών κλινικών

Πηγή: ICAP Group ΑΕ, Δημοσιευμένοι ισολογισμοί

πών κέντρων.
Από την ανάλυση των ομα- 

δοποιημένων ισολογισμών προ
κύπτουν τα εξής:

Το σύνολο του ενεργηηκού 
των ιδιωτικών κλινικών παρου
σίασε σωρευτική μείωση την τε
λευταία πενταετία σε ποσοστό 
22,2% (μείωση 3,8% το 2016 σε 
σχέση με το 2015). Τα συνολικά 
έσοδα των ιδιωτικών κλινικών 
του δείγματος, μετά τη σημαν
τική μείωση (25,8%) που κατέ
γραψαν το 2013 (πρώτο έτος 
εφαρμογής του clawback και re 
bate), τα επόμενα έτη παρου
σιάζουν μικρές ετήσιες μεταβο
λές (οριακή μείωση 0,2% το

Σε εξέλιξη βρίσκεται 
η διαδικασία 
για την αλλαγή 
ιδιοκτησίας του 
«Ερρίκος Ντυνάν», 
για το οποίο σήμερα 
είναι και 
η καταληκτική 
ημερομηνία 
όσον αφορά 
το άνοιγμα 
των προσφορών 
από τη μητρική 
Τράπεζα Πειραιώς.

2016/15). Το τελικό καθαρό απο
τέλεσμα των γενικών κλινικών 
παρέμεινε ζημιογόνο για πέμ
πτη συνεχή χρονιά (και το 2016), 
ωστόσο οι ζημίες συ ρρικνώθη- 
καν σημαντικά (μείωση 68,4% το 
2016 σε σχέση με το 2015). Ανα
φορικά με τις μαιευτικές - γυ- 
ναικολογικές κλινικές, το σύ
νολο του ενεργητικού κατέγρα
ψε σωρευτική μείωση 11,2% την 
τελευταία πενταετία, ενώ, έπει
τα από μείωση που καταγρά
φουν τα συνολικά έσοδα το 2013 
(15,6%), την επόμενη τριετία πα
ρουσιάστηκε αύξηση, η οποία 
ανήλθε σε 5,3% το 2016/15. Σχε
τικά με το καθαρό αποτέλεσμα, 
αυτό κατέστη κερδοφόρο (για 
πρώτη φορά) το 2016 ύστερα 
από τέσσερα ζημιογόνα έτη 
(2012-2015). Τέλος, σε ό,τι αφο
ρά τα διαγνωστικά κέντρα - κέν
τρα αιμοκάθαρσης και λοιπά 
κέντρα, το σύνολο του ενεργη
τικού παρουσίασε σωρευτική 
μείωση 13,8% την πενταετία 
2012-2016, γεγονός που οφεί
λεται κυρίως στη μείωση των 
απαιτήσεων. Τα συνολικά έσο
δα των 33 εταιρειών του δείγ
ματος αυξήθηκαν κατά 4,3% το 
2016 σε σχέση με το 2015, ενώ 
αναφορικά με το τελικό αποτέ
λεσμα σημαντική αύξηση 
(52,2%) κατέγραψαν τα κέρδη 
(προ φόρου) την περίοδο 2016/15 
ως αποτέλεσμα της αύξησης του 
λειτουργικού αποτελέσματος.

Από δείγμα 72 εταιρειών εκ
μετάλλευσης ιδιωτικών κλινι
κών, σημαντική αύξηση πα
ρουσίασε το μέσο ετήσιο περι
θώριο μικτού κέρδους τη διετία 
2015-2016. Επίσης, σε θετικά 
επίπεδα κυμάνθηκε το μέσο πε
ριθώριο κέρδους EBITDA το 2016 
ύστερα από δύο έτη (2014-2015) 
με αρνητικό πρόσημο. Από τις 
12 εταιρείες του δείγματος των 
μαιευτικών - γυναικολογικών 
κλινικών, μείωση παρουσίασε 
τόσο το μέσο ετήσιο περιθώριο 
μικτού κέρδους το 2016σε σχέ
ση με το 2015 όσο και το μέσο 
περιθώριο κέρδους EBITDA. Τέ
λος, από τις 59 εταιρείες του 
δείγματος των διαγνωστικών 
κέντρων - κέντρων αιμοκάθαρ
σης και λοιπών κέντρων, το μέ
σο ετήσιο περιθώριο μικτού κέρ
δους δεν μεταβλήθηκε σημαν- 
ηκά την περίοδο 2014-2016, ενώ 
το μέσο περιθώριο κέρδους EBIT
DA αυξήθηκε περισσότερο το 
2016. Στο σημείο αυτό θα πρέ
πει να τοντσθεί το γεγονός ότι η 
εφαρμογή του νόμου 4172/2013 
(μηχανισμός αυτόματων επι
στροφών clawback/rebate) από 
το 2013 επιβάρυνε σε σημαντι
κό βαθμό τα οικονομικά απο
τελέσματα των εταιρειών του 
κλάδου.

[SID.-12155934]
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1  Συμμετοχή των ασθενών στις διαβουλεύσεις
Πηγή: ΝΑΥΤΕΜΠΟΡΙΚΗ Σελ.: 8 Ημερομηνία

έκδοσης:
15-10-2018

Επιφάνεια: 122.26 cm² Αρθρογράφος: Κυκλοφορία: 560

Θέματα: ΔΗΜΟΣΙΑ ΥΓΕΙΑ

[συμβαίνουν]
Συμμετοχή 
των ασθενών 
στις διαβουλεύσεις
■ ■ ■ Τη σημασία της συμμετοχής των 
εκπροσώπων των ασθενών στις διαβου- 
λεήσεις που αφορούν τη χάραξη φαρμα
κευτικής πολιτικής, τονίζουν σε σχετικό 
υπόμνημα οι εκπρόσωποι της πλατφόρ
μας 22 ομοσπονδιών και συλλόγων 
ασθενών που κατατέθηκε στη Διακομ
ματική Κοινοβουλευτική Επιτροπή για 
τη χάραξη μακροπρόθεσμης εθνικής 
στρατηγικής για το φάρμακο. Το υπό
μνημα περιλαμβάνει ένα ευρό φάσμα 
θέσεων και προτάσεων, όπως η συστη
ματική αξιολόγηση των αναγκών για κά
θε θεραπευτική κατηγορία, η υιοθέτη
ση διαγνωστικών και θεραπευτικών 
πρωτοκόλλων, η δημιουργία εθνικού 
μητρώου ασθενών και η διασύνδεσή 
του με την ηλεκτρονική συνταγογράφη- 
ση και τα εργαλεία ελέγχου της π ροκλη
τής ζήτησης και της υπερσυνταγογρά- 
φησης. Ακόμη περιλαμβάνει προτάσεις 
που υπηρετούν την απρόσκοπτη και 
δωρεάν πρόσβαση του πληθυσμού στον 
εμβολιασμό, τη δημιουργία ενός ευνοϊ
κού περιβάλλοντος για την προσέλκυση 
και ανάπτυξη κλινικών μελετών, τη λει- 
τουργία κέντρων αποκατάστασης, την 
αναβάθμιση του ρόλου του ΕΟΦ, την πε
ραιτέρω διείσδυση των γενοσήμων και 
την εξοικονόμηση πόρων που θα επι
τρέψει τη χρηματοδότηση της καινοτο
μίας. Ιδιαίτερη μνεία γίνεται στην ανάγ
κη αύξησης του ορίου της δημόσιας 
φαρμακευτικής δαπάνης σε ποσοστό 
αντίστοιχο με την αύξηση του ΑΕΠ και 
αντίστοιχης ελάφρυνσης της συμμετο
χής των πολιτών. Γ. Σακ. [SID.-12155854]
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1  Το Ίδρυμα Ωνάση χτυπάει το Ερρίκος Ντυνάν
Πηγή: ΤΑ ΝΕΑ Σελ.: 44 Ημερομηνία

έκδοσης:
15-10-2018

Επιφάνεια: 45.79 cm² Αρθρογράφος: Κυκλοφορία: 13695

Θέματα: ΔΗΜΟΣΙΑ ΥΓΕΙΑ

Το Ιδρυμα Ωνάση χτυπάει 
το Ερρίκος Ντυνάν

Σήμερα το απόγευμα κρίνεται η τύχη της πώλησης του 
Ερρίκου Ντυνάν καθώς λήγει η προθεσμία για την υπο
βολή των οικονομικών προσφορών των υποψηφίων για 
την εξαγορά του νοσοκομείου. Η PwC, η οποία τρέχει τον 
διαγωνισμό περιμένει στα γραφεία της, τους φακέλους 
των μνηστήρων. Ενδιαφέρον έχει η συμμετοχή του Ιδρύ
ματος Ωνάση στον διαγωνισμό, το οποίο με τις ευλογί
ες της κυβέρνησης θα χτυπήσει το Ερρίκος Ντυνάν και 
αν αναδειχθεί πλειοδότης θα το δωρίσει στο Δημόσιο.



5;ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ

1  Τα επτά κριτήρια για το νέο καθεστώς ανθυγιεινής
εργασίας

Πηγή: ΕΦΗΜΕΡΙΔΑ ΤΩΝ
ΣΥΝΤΑΚΤΩΝ

Σελ.: 1,28 Ημερομηνία
έκδοσης:

15-10-2018

Επιφάνεια: 1014.37 cm² Αρθρογράφος: Κυκλοφορία: 6725

Θέματα: ΔΗΜΟΣΙΑ ΥΓΕΙΑ

ΔΗΜΟΣΙΟ: ΤΟ ΠΟΡΙΣΜΑ ΓΙΑ ΤΑ 
ΒΑΡΙΑ ΑΝΘΥΓΙΕΙΝΑ ΕΠΑΓΓΕΛΜΑΤΑ

Ποια κριτήρια θα καθορίζουν την υπαγωγή 93.000 δικαιούχων στο 
καθεστώς επικίνδυνης και ανθυγιεινής εργασίας. ΙΕΛ. 28
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1  Τα επτά κριτήρια για το νέο καθεστώς ανθυγιεινής εργασίας
Πηγή: ΕΦΗΜΕΡΙΔΑ ΤΩΝ

ΣΥΝΤΑΚΤΩΝ
Σελ.: 1,28 Ημερομηνία

έκδοσης:
15-10-2018

Τα επτά κριτήρια για 
το νέο καθεστώς 
ανθυγιεινής εργασίας

Τι προτείνει η 17μελής επιτροπή που επεξεργάζεται την αναμόρφωση του σημερινού 
πλαισίου για τα Βαριά Ανθυγιεινά Επαγγέλματα στο Δημόσιο · Σήμερα η συνολική ετήσια 
δαπάνη για τη χορήγησή του σε 93.000 δικαιούχους ανέρχεται στα 160 εκατ. ευρώ

►Του ΖΤΕΡΓΙΟΥ ΖΙΑΜΠΑΚΑ

πτά κριτήρια για την επανακατάταξη των 
93.000 δικαιούχων του επιδόματος επικίνδυ
νης και ανθυγιεινής εργασίας στο Δημόσιο 
προτείνει με το γνωμοδοτικοΰ -και προκαταρ
κτικού- χαρακτήρα πόρισμά της η αρμόδια για 
την υποβολή προτάσεων 17μελής επιτροπή, 
με την υπόθεση της αναμόρφωσης του υφι
στάμενου καθεστώτος να αποδεικνύεται ότι 
είναι ακόμη στη... μέση της διαδρομής, παρότι 
τα χρονικά περιθώρια στενεύουν.

Με το αμιγώς τεχνοκρατικό κείμενο (βρίσκε
ται στην κατοχή της «Εφ,Συν.») προτείνεται ένα 
«μοντέλο» συσχέτισης βλαπτικών παραγόντων 
που συνδέονται με την επικινδυνότατα (ή νο
σηρότητα) της εργασιακής δραστηριότητας, 
αλλά απουσιάζει -προς το παρόν- οποιοσδήπο
τε προσδιορισμός για το ποιοι εργαζόμενοι στο 
Δημόσιο θα είναι δικαιούχοι και τι αντίτιμο θα 
λαμβάνουν.

Η προθεσμία
Αυτό αναμένεται να γίνει σε νέο κείμενο, 

με τη μορφή τελικής γνωμοδότησης και προ
θεσμία μέχρι τη 17η Ιανουάριου 2019. Επιση- 
μαίνεται ότι βάσει της ισχύουσας νομοθεσίας 
(συγκεκριμένα με τον «πολυνόμο» των προα- 
παιτουμένων: ν.4512/2018, άρ. 396), από 1ης 
Μαρτίου 2019 καταργούνται όλες οι διατάξεις 
που διέπουν το υφιστάμενο καθεστώς.

Η απαίτηση για αναμόρφωση του σημερι
νού πλαισίου προέκυψε από τις πρώτες μνη- 
μονιακές δεσμεύσεις, στην κατεύθυνση της 
«ευθυγράμμισης με την ευρωπαϊκή νομοθε
σία». Στις περισσότερες ευρωπαϊκές χώρες 
δεν υπάρχει επίδομα ανθυγιεινής εργασίας, 
αλλά ειδικό μισθολογικό καθεστώς, σε πολύ 
λιγότερες ειδικότητες. Και αυτό, με την έννοια 
ότι έχουν διασφαλιστεί καλύτερες συνθήκες 
εργασίας που απαλύνουν τις επιπτώσεις των 
ανθυγιεινών επαγγελμάτων.

Από πλευράς των εργαζομένων και των συν
δικαλιστικών τους οργάνων έχουν προ πολλού 
εκφραστεί φόβοι για περικοπές, είτε ως προς το 
ύψος των επιδομάτων είτε ως προς τον αριθμό 
των δικαιούχων. Παράλληλα, η ΑΔΕΔΥ και 13 
ομοσπονδίες του Δημοσίου διεκδικούν την 
επέκταση του επιδόματος σε επιπλέον κατη
γορίες εργαζομένων. Το υπουργείο Οικονομι
κών έχει επανειλημμένους τονίσει ότι η όποια 
αναμόρφωση θα είναι «δημοσιονομικά ουδέ
τερη». Σήμερα η συνολική ετήσια δαπάνη για 
τη χορήγηση του επιδόματος ανέρχεται στα 
160 εκατ. ευρώ. Το πόρισμα που περιγράφου

με πρόκειται να παρουσιαστεί στη συνάντηση 
που θα έχει εντός της εβδομάδας ο υπουργός 
Ευκλ. Τσακαλώτος με την ΑΔΕΔΥ.

Η προτεινόμενη λίστα των βλαπτικών πα
ραγόντων στους οποίους αναφέρονται τα επτά 
κριτήρια υπαγωγής στο καθεστώς επικίνδυνης 
και ανθυγιεινής εργασίας είναι: 
α) Φυσικοί παράγοντες: 
αα. έκθεση σε θόρυβο, δονήσεις, ακτινοβολίες, 
laser, υπερήχους,
αβ. εργασία σε ακραίες υψηλές ή χαμηλές θερ
μοκρασίες και σε εύρος διακύμανσης θερμο
κρασίας.
β) Χημικοί παράγοντες: έκθεση σε ερεθιστι
κούς, οξικούς, καρκινογόνους, μεταλλαξιογό- 
νους, διαβρωτικούς και εκρηκτικούς παράγο
ντες.
γ) Βιολογικοί παράγοντες: π.χ. μικροοργανι
σμοί, μικρόβια (προβλέψεις Π.Δ. 186/1995). 
δ) Εργονομικοί παράγοντες: 
δα. χειρωνακτική διακίνηση βαρέων φορτίων 
σε συνεχή και εντατική βάση,

*
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δβ. εργασία πάνω από το ύψος των ώμων, 
δγ. βαριά σωματική εργασία, 
ε) Μηχανολογικοί/ηλεκτρολογικοί παράγοντες: 
εα. εργασία σε περιβάλλον με μηχανήματα με 
κινητά μέρη,
εβ. εργασία σε περιβάλλον επηρεαζόμενο από 
ύπαρξη ρεύματος υψηλής τάσης, 
εγ. εργασία σε ύψος, σε βάθος, υποθαλάσσια 
εργασία, εργασία σε περιορισμένο χώρο, 
εδ. εργασία εκτός στεγασμένου χώρου καθ’ όλη 
τη διάρκεια του ωραρίου, 
στ) Οργανωτικοί παράγοντες: εργασία σε 
24ωρες βάρδιες σύμφωνα με το ισχύον θε
σμικό πλαίσιο για το Δημόσιο (με νυχτερινό 
ωράριο τουλάχιστον 2 φορές την εβδομάδα με 
συμπερίληψη παροχής εργασίας τουλάχιστον 
5 ωρών μεταξύ 10 μ.μ. έως 6 π.μ.) 
ζ) Ψυχοκοινωνικοί παράγοντες: 
ζα. εργασιακό στρες που απορρέει από την 
εντατικοποίηση εργασίας, 
ζβ. συνεχής και εντατική εργασία υπό ψυχο
σωματική φόρτιση, οφειλόμενη στο είδος της 
εργασίας.

Οι παραπάνω επτά ομάδες βλαπτικών πα
ραγόντων θεωρούνται «ισοβαρείς» και απο
τελούν τον «βασικό πυλώνα» των αλλαγών, 
με τα μέλη της επιτροπής να προτείνουν και 
«λοιπούς παράγοντες» που θα «εδράζονται σε 
επικουρικά κριτήρια» για οποιαδήποτε από 
τις επτά κατηγορίες. Θα μπορούσαν να τεκ
μηριωθούν -εξηγούν- με διεθνώς αποδεκτή 
επιστημονική βιβλιογραφία, επιδημιολογικά 
στοιχεία, στοιχεία εργατικών ατυχημάτων, κλα
δικές μελέτες κ.λπ.

Είναι ακόμη άγνωστο το «τι μέλλει γενέ- 
σθαι» με το ύψος του επιδόματος και τους 
δικαιούχους, που σήμερα κατατάσσονται σε 
τέσσερα κατηγορίες:
■ Α' (150 ευρώ/μήνα): νοσηλευτικό προσω
πικό, εργαζόμενοι στην καθαριότητα των ΟΤΑ 
και στη διαχείριση απορριμμάτων, χειριστές 
μηχανημάτων, εργάτες στην ασφαλτόστρωση 
κ.λπ.
■ Β' (70 ευρώ/μήνα): μηχανοτεχνίτες, ηλε
κτροτεχνίτες, βαφείς, φανοποιοί κ.λπ.
■ Γ' (35 ευρώ/μήνα): εργάτες δημοτικών σφα
γείων, προσωπικό σε εγκαταστάσεις επεξεργα
σίας λυμάτων κ.λπ.
■ Δ' (105 ευρώ/μήνα): δασικοί υπάλληλοι.

Εντυπωσιακό -αν μη τι άλλο- είναι ότι τα
μέλη της επιτροπής παραθέτουν στους υπουρ
γούς -αποδέκτες του πορίσματος- μια σειρά 
«σοβαρών περιορισμών» που αντιμετώπισαν 
στο έργο τους και ζητούν να ληφθούν υπόψη. 
Περιγράφουν:
• εξαιρετικά σύντομα χρονοδιαγράμματα εντός 
των οποίων κλήθηκαν να επεξεργαστούν την 
πρότασή τους,
• σχεδόν παντελή έλλειψη στοιχείων, μετρήσε
ων και δεδομένων για την ανθυγιεινότητα και 
κλάδων του Δημοσίου,
•πολυάριθμες ειδικότητες που απασχολούνται 
στο Δημόσιο, ποικιλομορφία και ιδιαιτερότητα 
εργασιών.

Τονίζοντας ότι για την υλοποίηση ασκήσεων 
πάνω στο προτεινόμενο μοντέλο, η «ελάχιστη 
δεξαμενή» είναι «το σύνολο των κλάδων» των 
σημερινών δικαιούχων, τα μέλη της επιτροπής 
ζητούν περαιτέρω οδηγίες από τους συναρμό- 
διους υπουργούς και παράλληλα να τους δι
ευκρινιστεί ο «δημοσιονομικός χώρος για τη 
χορήγηση του επιδόματος». Εάν διαπιστώνεται 
τέτοια απουσία πληροφοριών, είναι ένα ερώ
τημα εάν έχει υπάρξει μέριμνα από πλευράς 
κυβέρνησης για την τήρηση των προθεσμιών, 
πριν καταργηθεί το ισχύον σήμερα πλαίσιο.
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1  Σοφάδες Καρδίτσας: Το μεγάλο στοίχημα για την
ενσωμάτωση των απόκληρων Ρομά

Πηγή: ΕΦΗΜΕΡΙΔΑ ΤΩΝ
ΣΥΝΤΑΚΤΩΝ

Σελ.: 1,24-25 Ημερομηνία
έκδοσης:

15-10-2018

Επιφάνεια: 1636.04 cm² Αρθρογράφος: Κυκλοφορία: 6725

Θέματα: ΔΗΜΟΣΙΑ ΥΓΕΙΑ

POMA
Ελληνες
πολίτες δεύτερης 
κατηγορίας
Παναγιώτης Χαρίτος, αντι- 
δήμαρχος Σοφάδων: «Εχω 
ένα όνειρο, να βγάλω αυ
τούς τους ανθρώπους από 
τη λάσπη». ΣΕΛ. 24-25
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1  Σοφάδες Καρδίτσας: Το μεγάλο στοίχημα για την ενσωμάτωση των
απόκληρων Ρομά

Πηγή: ΕΦΗΜΕΡΙΔΑ ΤΩΝ
ΣΥΝΤΑΚΤΩΝ

Σελ.: 1,24-25 Ημερομηνία
έκδοσης:

15-10-2018

Σοφάδες Καρδίτσας
Το μεγάλο στοίχημα 
για την ενσωμάτωση 
των απόκληρων Ρομά

0 πρώτος Ρομά ανπδήμαρχος στην Ελλάδα Παν. Χαρίτος μιλά στην 
«Εφ.Συν.» και έχει ένα όνειρο για τους Σοφάδες, την πόλη με τον μεγαλύτερο 

πληθυσμό Ρομά στην Ελλάδα · Για το προωθούμενο σχέδιο ολιστικής 
παρέμβασης της πολιτείας μάς μιλά η βουλευτής Καρδίτσας ΣΥΡΙΖΑ, Χρυσούλα 
Κατσαβριά-Σιωροπούλου

► Του ΜΙΧ.-ΑΓΓ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ

ι Σοφάδες στην Καρδίτσα είναι ο 
δήμος με τη μεγαλύτερη αναλογία 
Ρομά κατοίκων στην Ελλάδα (πε
ρίπου 2.700 από τους 6.100) και 
πιθανόν στην Ευρώπη. Η κοινω
νική ένταξή τους και η βελτίωση 
των συνθηκών διαβίωσής τους 
απασχολούν πάντοτε την τοπική 
αυτοδιοίκηση, όμως η υλοποίηση 
κάποιου οργανωμένου σχεδίου 
συνήθως παραμένει δυσεπίλυ
τη εξίσωση και σπάνια βρίσκει 
υποστήριξη σε κεντρικό επίπεδο. 
Πρόσφατα οι Σοφάδες απέκτη
σαν τον πρώτο Ρομά αντιδήμαρ- 
χο (Κοινωνικής Πολιτικής) στην 
Ελλάδα, τον 28χρονο Παναγιώτη 
Χαρίτο που μέχρι πρότινος ήταν 
δημοτικός σύμβουλος. Ο Πανα
γιώτης Χαρίτος, Ρομά επιστήμο
νας με σπουδές μεταπτυχιακού 
επιπέδου, συμμετέχει στη ΜΚΟ 
«Ρομά Χωρίς Σύνορα» και φιλοδο
ξεί να αλλάξει τον παλιό οικισμό

των Ρομά στους Σοφάδες, ανα
βαθμίζοντας συνολικά την πόλη.

Μετεγκατάσταση
Στο πλαίσιο αυτής της προ

σπάθειας, με τη συνεργασία φο
ρέων όπως η Ειδική Γραμματεία 
Κοινωνικής Ενταξης Ρομά και με 
τη συμβολή της βουλευτή Καρδί
τσας Χρυσούλας Κατσαβριά, έχει 
εκπονηθεί σχέδιο ολιστικής σφαι
ρικής παρέμβασης για την πόλη 
των Σοφάδων και έχουν βρεθεί 
κονδύλια ύψους έξι εκατομμυ
ρίων ευρώ από το Πρόγραμμα 
Δημοσίων Επενδύσεων (ΠΔΕ). 
Αυτή τη στιγμή οι κάτοικοι στον 
παλιό οικισμό των Ρομά μένουν 
σε παράγκες υπό άθλιες συνθήκες 
και στόχος είναι να μετεγκαταστα- 
θούν σε έναν σύγχρονο οικισμό 
με υποδομές.

Το σχέδιο προβλέπει, μεταξύ 
άλλων, όσοι κατοικούν στις εκατο
ντάδες παράγκες που βρίσκονται 
στον παλιό οικισμό των Ρομά κο

ντά στο γήπεδο των Σοφάδων να 
μετεγκατασταθούν στην περιοχή 
Νέα Ζωή. Οσες οικογένειες κατοι
κούν εκεί και είναι εγγεγραμμένες 
στον Δήμο Σοφάδων θα λάβουν 
μέρος στη συγκεκριμένη μετεγκα
τάσταση, ενώ για τις οικογένειες 
Ρομά που δεν είναι δημότες θα 
μεριμνήσει Ειδική Γραμματεία 
Ρομά ώστε να στεγαστούν σε 
άλλους δήμους της χώρας. Οι 40 
οικογένειες που βρίσκονται εκτός 
σχεδίου πόλεως επίσης θα μετε
γκατασταθούν στην ίδια περιοχή 
και θα γίνει ανταλλαγή οικοπέ
δων με συμφωνητική πράξη με 
τον Δήμο Σοφάδων.

Οι παράγκες που βρίσκο
νται εντός σχεδίου θα γκρεμι
στούν και θα αντικατασταθούν 
από διώροφους οικιακούς. Θα 
ακολουθήσουν έργα υποδομής 
όπως οδοποιίας, ύδρευσης και 
αποχέτευσης, ανάπλαση της 
παλιάς τσιγγάνικης γειτονιάς 
και κατασκευή υποδομών όπως

παιδικές χαρές, γήπεδα 5X5 και 
άλλες αθλητικές υποδομές. Επι
πλέον, προβλέπειαι να κατασκευ
αστεί πολυλειτουργικό κέντρο 
στελεχωμένο με παιδαγωγούς, 
ψυχολόγους και γιατρούς, που 
θα πραγματοποεί παρεμβάσεις 
για να βελτιωθούν οι τομείς της 
υγείας, της απασχόλησης και της 
εκπαίδευσης στην κοινότητα των 
Ρομά.

Επιφυλακτικός 
ο δήμαρχος

Στις 26 Σεπτεμβρίου πραγμα
τοποιήθηκε συνάντηση εργασίας 
για το θέμα ανάμεσα στη βουλευ
τή του ΣΥΡΙΖΑ Χρυσούλα Κατσα- 
βριά, την ειδική γραμματέα για 
θέματα Ρομά Κατερίνα Γιάντσιου 
και τον αντίδημαρχο Κοινωνικής 
Πολιτικής Ευπαθών Ομάδων και 
Ισότητας των Φύλων Σοφάδων, 
Παναγιώτη Χαρίτο. Σύμφωνα με 
την κ. Γιάντσιου, ανάλογα προ
βλήματα αντιμετωπίζουν Ρομά

σε πολλές περιοχές της χώρας 
και το πλαίσιο της γενικότερης 
πολιτικής της κυβέρνησης πε
ριλαμβάνει την εξάλειψη των 
ακραία υποβαθμισμένων καταυ
λισμών και θυλάκων, τη βελτί
ωση των συνθηκών διαβίωσης 
στους οικισμούς και τις γειτονιές 
Ρομά και τη θεμελίωση των βά
σεων για την επίτευξη της σταδι
ακής, αλλά πλήρους κοινωνικής 
ένταξης.

Επικοινωνήσαμε με τον δή
μαρχο Σοφάδων, Θάνο Σκάρλο, ο 
οποίος παραμένει αρκετά επιφυ
λακτικός ως προς το σχέδιο μετε
γκατάστασης που ουσιαστικά βρί
σκεται σε πρώιμο στάδιο. Οπως 
μας είπε, χρειάζεται σοβαρή δια- 
βούλευση με την τοπική κοινωνία 
σε έναν δήμο που έχει το μεγα
λύτερο ποσοστό Ρομά κατοίκων 
στην Ελλάδα και πρόκειται για 
ένα ζήτημα χρόνων που απαιτεί 
μακροπρόθεσμες λύσεις και πολύ 
προσεκτικές κινήσεις.

ΚΑΤΟΙΚΟΣ ΤΟΥ ΠΑΛΙΟΥ ΟΙΚΙΣΜΟΥ ΤΩΝ ΡΟΜΑ ΣΤΗΝ «ΕΦ.ΣΥΝ.»

«Κάποιοι μας θέλουν στη λάσπη»
«ΣΤΟΝ ΠΑΛΙΟ οικισμό που 
ζουν πάνω από 500 οικογένειες 
έχουν να γίνουν έργα πάνω από 
20 χρόνια. Από τότε είναι σαν 
βομβαρδισμένο τοπίο. Πέρασαν 
πολλοί δήμαρχοι αλλά δεν έγινε 
τίποτα. Ο οικισμός είναι μες στις 
λάσπες με χωματόδρομους. Δεν 
ρίχνουν ούτε χαλίκι. Τα παιδιά 
φοράνε μπότες για να πάνε στο 
σχολείο. Τα πιτσιρίκια εδώ θέ
λουν να μάθουν γράμματα και 
να πάνε σχολείο. Κάποιοι κά
τοικοι έχουν ρεύμα, άλλοι δεν 
έχουν.Οι περισσότεροι ζουν σε

παράγκες ή κατασκευές που 
παλιότερα χαρακτηρίστηκαν 
αυθαίρετες και πλήρωσαν πρό
στιμα. Οι βόθροι είναι βουλωμέ
νοι. Παλιότερα κυκλοφορούσαν 
αρρώστιες μέχρι και ηπατίτιδα. 
Καθαρίζουμε μόνοι μας πολλές 
φορές από σκουπίδια και κάνου
με αρκετές εργασίες εθελοντικά. 
Θεωρώ ότι στην περιοχή υπάρ
χει ρατσισμός έναντι των Τσιγ
γάνων και μας θέλουν μόνο ως 
πελάτες, επειδή έχουμε χρήματα 
από τα επιδόματα. Δεν υπάρχει 
βοήθεια και πολλοί είναι άνερ

γοι και φτωχοί εδώ πέρα» μας 
λέει ο Χαράλαμπος Πάγκαλος, 
κάτοικος του παλιού οικισμού 
στις Σοφάδες. Ο κ. Πάγκαλος 
επιμένει στο ότι πρέπει να δοθεί 
μια λύση από το κράτος και τον 
Δήμο Σοφάδων και ότι όλα αυτά 
τα χρόνια ακούν πως πρέπει να 
γίνουν έργα, αλλά δεν υπάρχουν 
χρήματα. «Κάποιοι μας θέλουν 
στη λάσπη. Πρέπει να φύγουν 
οι παράγκες, να μπουν προκα- 
τασκευασμένα σπίτια και να 
γίνουν δρόμοι, αποχέτευση και 
άλλα έργα», καταλήγει.

ΠΑΝ. ΧΑΡΙΤΟΣ, ΑΝΤΙΔΗΜΑΡΧΟΣ ΣΟΦΑΔΩΝ

«Εχω ένα όνειρο: Να ΒγόΑω auioiis 
rous ανθρώπουε από τη λάσπη»
ΟΠΩΣ ΔΗΛΩΝΕΙ ο Παναγιώτης Χα
ρίτος, αντίδημαρχος Κοινωνικής Πολι
τικής Ευπαθών Ομάδων και Ισότητας 
των Φύλων Σοφάδων στην «Εφ.Συν.»: 
«Ολοκλήρωσα την καταγραφή των 
κατοίκων στον παλιό οικισμό Σοφά
δων. Παλεύω τέσσερα χρόνια για τη 
μετεγκατάσταση, εξασφαλίστηκαν τα 
χρήματα από το Πρόγραμμα Δημοσίων 
Επενδύσεων με τη στήριξη της βουλευ
τή του νόμου Καρδίτσας κ. Κατσαβριά.

Εχω ένα όνειρο: να βγάλω αυτούς τους 
ανθρώπους από τη λάσπη. Εχουμε συ
γκεκριμένο σχέδιο, εφικτό όραμα και 
αποφασιστικότητα για οριστική λύση 
στο τσιγγάνικο ζήτημα. Από αυτή τη δι
αδικασία δεν πρέπει να απέχει κανείς, 
ειδικότερα η τοπική κοινωνία των Σο
φάδων. Θέλω τη συμμετοχή όλων στον 
σχεδίασμά και τη στήριξη του Δημοτικού 
Συμβουλίου για το πιο σημαντικό πρό
βλημα που αντιμετωπίζει η πόλη μας».
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1  Σοφάδες Καρδίτσας: Το μεγάλο στοίχημα για την ενσωμάτωση των
απόκληρων Ρομά

Πηγή: ΕΦΗΜΕΡΙΔΑ ΤΩΝ
ΣΥΝΤΑΚΤΩΝ

Σελ.: 1,24-25 Ημερομηνία
έκδοσης:

15-10-2018

Ο αντιδήμαρχοί Σοφάδων, 
Παναγιώτη! Χαρίτο!με κατοίκου! του 
ηαήιού οικισμού κατά τι! διαδικασία 
τηι καταγραφή! του!

Παιδιά στον 
πήημμυ- 
ρισμένο 
οικισμό των 
Ρομά

ΗΧρυσούήα
Κατσαβριά-
Σιωροπούήου
σεεπίσκεψη
στο δημοτικό
σχοήείοόηου
φοιτούν
παιδιά των
Ρομάστου!
Σοφάδε!

ΧΡΥΣΟΥΛΑ ΚΑΤΣΑΒΡΙΑ-ΣΙΩΡΟΠΟΥΛΟΥ, ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ ΣΥΡΙΖΑ ΚΑΡΔΙΤΣΑΣ

«Η πόρτα για την κοινωνική ένταξη των Ρομά 
είναι η εκπαίδευση και η απασχόληση»
• Ποια θα είναι τα οφέλη για 
τους Ρομά και την πόλη των Σο
φάδων από το προωθούμενο 
σχέδιο ολιστικής παρέμβασης;

Υπάρχει ειλικρινές ενδιαφέρον της 
κυβέρνησης και σταθερή πολιτική 
βούληση να δοθεί αποτελεσματική λύ
ση στα προβλήματα που αντιμετωπί
ζουν συνολικά οι Ρομά στη χώρα μας. 
Ο παλιός οικισμός στους Σοφάδες του 
Νομού Καρδίτσας είναι μια ακραία 
υποβαθμισμένη κοινότητα Ρομά, για 
την οποία επεξεργαζόμαστε μια ολι
στική παρέμβαση που θα περιλαμ
βάνει: α) μετεγκατάσταση 100-130 
περίπου οικογενειών από τον παλιό 
στον καινούργιο οικισμό των Σοφά
δων, β) βελτίωση της υφιστάμενης 
κατάστασης του παλιού οικισμού με 
δίκτυα υποδομών και αντικατάσταση 
των παραπηγμάτων με οικιακούς, γ) 
μέτρα παροχής υπηρεσιών και σχεδία
σμά καινοτόμων και στοχευμένων πα
ρεμβάσεων για την ένταξή τους στην 
εκπαίδευση, την απασχόληση και σε 
άλλους τομείς. Για την υλοποίηση του 
παραπάνω έργου, ο Δήμος Σοφάδων 
πρέπει να υποβάλει έγκαιρα σχετικό 
αίτημα προς την ειδική γραμματεία 
Ρομά, αφού έχουν εξασφαλιστεί τα 
σχετικά κονδύλια από το 2017 και ο 
διάλογος ανάμεσα στον Δήμο και την 
Περιφέρεια Θεσσαλίας διεξάγεται 
εδώ και δύο χρόνια.

Παράλληλα, διερευνούμε μια συ
νολική παρέμβαση προκειμένου να 
ευεργετηθεί ο ευρύτερος πληθυσμός 
των Σοφάδων που έχει πληγεί συ
στηματικά από την υποβαθμισμένη 
συνοικία Ρομά, με τη γενικότερη ανα-

«Τα παραπήγματα του 
παλαιού οικισμού που 
θα γκρεμίζονται θα 

ελευθερώνουν χώρο που θα 
παραχωρείται στον δήμο, με 
σκοπό την ανάπλασή του με 
πράσινο και κοινόχρηστους 
χώρους άθλησης και αναψυχής»

βάθμιση της πόλης και της αισθητικής 
της περιοχής. Τα παραπήγματα του 
παλαιού οικισμού που θα γκρεμίζο
νται θα ελευθερώνουν χώρο που θα 
παραχωρείται στον δήμο, με σκοπό 
την ανάπλασή του με πράσινο και 
κοινόχρηστους χώρους άθλησης και 
αναψυχής. Μετά τις πρωτοβουλίες 
της πολιτείας που σκύβει έμπρακτα 
πάνω από τα προβλήματά τους, ανοί
γει ο δρόμος για ένα καλύτερο μέλλον 
όχι μόνο για τους συμπολίτες μας Ρο-* * 
μά αλλά για όλους τους πολίτες των 
Σοφάδων.
• Ποια είναι τα σχέδια της πολι
τείας για τους Ρομά;

Τα τελευταία τριάμισι χρόνια η χώ
ρα μας πρωτοπορεί αναλαμβάνοντας 
πρωτοβουλίες για τα μεγάλα και δύ
σκολα προβλήματα που αντιμετωπί
ζουν οι Ρομά, όπως οι διακρίσεις, η πε
ριθωριοποίηση, η έλλειψη κατοικίας, η 
μη πρόσβαση σε υπηρεσίες υγείας. Το 
σημαντικότερο κλειδί με το οποίο μπο
ρούμε να ανοίξουμε την πόρτα για την 
κοινωνική ένταξη των συμπολιτών μας 
Ρομά και τη διασφάλιση της κοινωνι
κής συνοχής είναι η προώθησή τους 
στην εκπαίδευση και συνακόλουθα

στην απασχόληση. Τονίζουμε τη σύν
δεση του ΚΕΑ με την υποχρέωση των 
ωφελούμενων Ρομά και των παιδιών 
τους στη στοιχειώδη εκπαίδευση.

Η Ειδική Γραμματεία για την Κοι
νωνική Ενταξη των Ρομά, που έχει 
συσταθεί στο υπουργείο Εργασίας, 
Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινω
νικής Αλληλεγγύης, συνεργάζεται 
με δήμους'στους οποίους διαβιούν 
πληθυσμοί με περιθωριοποιημένες 
κοινότητες όπως οι Ρομά. Επειτα από 
τη χαρτογράφηση των οικισμών Ρο
μά και την τυπολογική τους κατάταξη, 
σχεδιάζονται όλες οι παρεμβάσεις που 
θα υλοποιηθούν όπως:
■ Δράση ανάπτυξης συγκροτημάτων 
κατοικιών, για την εξασφάλιση της 
κατοικίας, μια και η πλειονότητά τους 
ζει σε ανεπαρκή και ακατάλληλα κα
ταλύματα.
■ Δράση επιδότησης ενοικίου μετε
γκατάστασης Ρομά: προγράμματα 
υποστήριξης - συμβουλευτικής για 
την απασχόληση και τη βελτίωση των 
συνθηκών διαβίωσής τους.

Ηρθε η ώρα να ξεφύγουν από την 
παγίδα της φτώχειας και της υποβάθ- 
μισης της ζωής τους. Μπαίνει τέρμα 
στις πελατειακές σχέσεις και την εκ
μετάλλευση. Τα Κέντρα Κοινότητας 
που δημιουργούνται σε κάθε δήμο με 
τα παραρτήματα Ρομά αποτελούν το 
δικό τους σημείο αναφοράς για κάθε 
πρόβλημα. Καθήκον τους να συμμετέ
χουν ενεργά στην πολιτισμική ζωή του 
τόπου, να πηγαίνουν όλα τα παιδιά 
στο σχολείο, να σπουδάσουν και να 
γίνουν χρήσιμοι πολίτες για τον εαυτό 
τους και για όλους μας.
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1  ΔΙΟΡΓΑΝΩΝΕΤΑΙ ΑΠΟ ΤΟ ΙΝΣΤΙΤΟΥΤΟ ΓΑΛΗΝΟΣ:
Συνάντηση ψυχιάτρων-ψυχαναλυτών

Πηγή: ΕΦΗΜΕΡΙΔΑ ΤΩΝ
ΣΥΝΤΑΚΤΩΝ

Σελ.: 26 Ημερομηνία
έκδοσης:

15-10-2018

Επιφάνεια: 130.44 cm² Αρθρογράφος: Κυκλοφορία: 6725

Θέματα: ΔΗΜΟΣΙΑ ΥΓΕΙΑ

ΔΙΟΡΓΑΝΩΝΕΤΑΙ ΑΠΟ ΤΟ ΙΝΣΤΙΤΟΥΤΟ ΓΑΛΗΝΟΣ

Συνάντηση ψυχιάτρων-ψυχαναϋυτών
ΜΙΑ ΣΥΝΑΝΤΗΣΗ κορυφής 
των εκπροσώπων όλων των 
τάσεων της ψυχανάλυσης στη 
χώρα μας ξεκίνησε την περα
σμένη Παρασκευή και θα δι
αρκέσει μέχρι τον Ιούνιο 2019 
στο Ινστιτούτο Ψυχικής Υγείας 
και Προσωπικής Ανάπτυξης 
«Γαληνός», στο πλαίσιο του 
σεμιναρίου «Η πολύπτυχη 
κλινική της ψυχανάλυσης σή
μερα».

Με κοινή καταγωγή, που 
είναι το έργο του Ζίγκμουντ

Φρόιντ, οι κορυφαίοι ψυχία- 
τροι-ψυχαναλυτές θα αναδεί
ξουν τις διαφορετικές γλώσ
σες της ψυχανάλυσης.

Ταυτόχρονα στο Ινστιτούτο 
έχει ξεκινήσει το εκπαιδευτικό 
σεμινάριο «Ψυχανάλυση: Από 
το περίπου μηδέν προς το αν
θρώπινο άπειρο», μια συστη
ματική εισαγωγή στις έννοιες, 
τη λογική και τη θεωρία της 
ψυχανάλυσης. Το πλούσιο 
εκπαιδευτικό πρόγραμμα του 
«Γαληνού», που απευθύνεται

σε εξειδικευμένους επιστήμο
νες αλλά και στο ευρύ κοινό, 
περιλαμβάνει: «Σεμινάρια πα
ρατήρησης βρέφους», «Γονέ
ας: Η τέχνη της αποτελεσμα- 
τικότητας», «Διάλογοι για το 
αρνητικό», «Το σώμα: ιατρική 
αντίληψη, ψυχαναλυτική θε
ώρηση και εικαστική αναπα
ράσταση», «Αναλυτικό πεδίο, 
ερμηνεία και ψυχική αλλαγή», 
«Το φασματικό συνεχές στη 
μελέτη της νόσου - της πρό
ληψης - της υγείας».
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1  ΝΑ ΜΗΝ ΠΕΡΑΣΟΥΝ ΣΤΙΣ ΤΟ.Μ.Υ. ΤΑ ΚΕΝΤΡΑ
ΠΡΟΛΗΨΗΣ ΝΑΡΚΩΤΙΚΩΝ

Πηγή: ΜΑΓΝΗΣΙΑ Σελ.: 3 Ημερομηνία
έκδοσης:

13-10-2018

Επιφάνεια: 488.94 cm² Αρθρογράφος: Κυκλοφορία: 0

Θέματα: ΔΗΜΟΣΙΑ ΥΓΕΙΑ

ΝΑ ΜΗΝ ΠΕΡΑΣΟΥΝ ΣΤΙΣ ΤΟ.Μ.Υ.
ΤΑ ΚΕΝΤΡΑ ΠΡΟΛΗΨΗΣ ΝΑΡΚΩΤΙΚΩΝ
ΟΠΩΣ ΤΟΝΙΣΕ ΑΠ ' ΤΟΝ ΒΟΛΟ, Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ ΤΟΥ ΔΙΚΤΥΟΥ ΚΕΝΤΡΩΝ ΠΡΟΛΗΨΗΣ

Την αντίθεσή τους στην πρόθεση της ομάδας ερ
γασίας του υπουργείου Υγείας που ζητά τα Κέν
τρα Πρόληψης Ναρκωτικών της χώρας να 
περάσουν στην Πρωτοβάθμια Φροντίδα Υγείας και 
συγκεκριμένα στις Τοπικές Μονάδες Υγείας 
(ΤΟΜΥ), εξέφρασαν ο πρόεδρος του Δ.Σ. του Πα
νελλήνιου Δικτύου των Κέντρων Πρόληψης των 
Εξαρτήσεων και Προαγωγής της Ψυχοκοινωνικής 
Υγείας και πρόεδρος του Κέντρου Πρόληψης 
Ιωαννίνων, Στέφανος Τζιμογιάννης και άλλα μέλη 
του Δ.Σ. που βρέθηκαν χθες στον Βόλο, για συνε
δρίαση του Διοικητικού Συμβουλίου.
Σε συνέντευξη Τύπου τα μέλη του ΔΙ.ΚΕ.ΠΡ.Ε. 
αναφέρθηκαν στα θεσμικά και λειτουργικά θέματα 
των Κέντρων Πρόληψης, ζήτησαν να παραμείνουν 
ως έχουν και εξέφρασαν την απορία τους που ο 
Δήμος Βόλου, αποχώρησε από το Κέντρο Πρόλη
ψης κατά των Ναρκωτικών Ν. Μαγνησίας «Πρό
ταση Ζωής», καθώς στις συγκεκριμένες αστικές 
εταιρίες συμμετέχουν ως εταίροι όλοι οι τοπικοί 
φορείς.
«Η ταφόπλακα για την πρόληψη των εξαρτήσεων» 
Ο πρόεδρος του Δικτύου, προειδοποίησε ότι αν 
περάσει η πρόταση της ομάδας εργασίας «θα 
ήταν η ταφόπλακα για την πρόληψη των εξαρτή
σεων, η οποία δεν μπορεί να πραγματοποιηθεί 
από ανθρώπους που δεν έχουν εκπαιδευτεί κατάλ
ληλα».
Νωρίτερα ο πρόεδρος του Δικτύου αναφέρθηκε 
στο απολογισμό έργου των Κέντρων Πρόληψης 
Πανελλαδικά το 2017 προκειμένου να καταδείξει 
το ρόλο τους για τις τοπικές κοινωνίες και τη

ΕΚΦΡΑΣΤΗΚΕ Η ΑΠΟΡΙΑ 
ΓΙΑΤΙ 0 Δ. ΒΟΛΟΥ, 
ΑΠΟΧΩΡΗΣΕ ΑΠΟ 
ΤΗΝ «ΠΡΟΤΑΣΗ ΖΩΗΣ»

σπουδαιότητα της λειτουργίας τους.
Όπως είπε σήμερα λειτουργούν συνολικά 75 Κέν
τρα Πρόληψης, τα οποία το 2017 πραγματοποί
ησαν 290.000 παρεμβάσεις, εκ των οποίων οι 
46.500 αφορούσαν σε μαθητές Πρωτοβάθμιας Εκ
παίδευσης, οι 105.900 σε μαθητές Δευτεροβάθ
μιας Εκπαίδευσης και μεταξύ άλλων πάνω από 
20.000 σε εκπαιδευτικούς και των δύο βαθμιδών.

Οι τοπικές παρεμβάσεις
Σε τοπικό επίπεδο, το 2017 έγιναν παρεμβάσεις σε 
σχολεία, στρατιωτικές μονάδες, σώματα ασφα
λείας και ιδιώτες, με συνολικά 4.500 ωφελούμε
νους.
Στο τοπικό Κέντρο Πρόληψης απασχολούνται τέσ
σερις επιστήμονες και ένα άτομο για διοικητική 
υποστήριξη.
«Τα Κέντρα Πρόληψης δεν μπορούν να φύγουν 
από τον έλεγχο των τοπικών κοινωνιών», τόνισε

από την πλευρά του το μέλος του Δικτύου και πρό
εδρος της «Πρότασης Ζωής» Ευθύμιος Ζιγγιρίδης. 
Όπως τονίστηκε στη συνέντευξη Τύπου την ίδια 
θέση έχει και η Κεντρική Ένωση Δήμων Ελλάδος, 
αλλά και ο ΟΚΑΝΑ.
«Τα Κέντρα Πρόληψης λειτουργούν με την μορφή 
αστικών μη κερδοσκοπικών εταιριών με τη συμμε
τοχή όλων των ενεργών επιστημονικών - κοινωνι
κών - κοινωνικών φορέων με κύριο πρωταγωνιστή 
την Τοπική Αυτοδιοίκηση α’ και β’ βαθμού. Είναι 
από τις πλέον σοβαρές δομές στον τομέα της 
πρόληψης των εξαρτήσεων και το έργο τους έχει 
αναγνωριστεί από το Ευρωπαϊκό Παρατηρητήριο 
για τα Ναρκωτικά και έχει καταξιωθεί από τις το

πικές κοινωνίες» δήλωσε ο κ. Τζιμογιάννης, που 
πρόσθεσε ότι τα μέλη των Δ.Σ. απασχολούνται 
αφιλοκερδώς.
Τέλος εξέφρασε τη λύπη του που ο Δήμος Βόλου 
αποχώρησε από την αστική εταιρία του Κέντρου 
Πρόληψης Μαγνησίας, τονίζοντας ότι «δεν ξέρω 
τον λόγο. Εμείς είμαστε εθελοντές», ενώ συμπλή
ρωσε ότι θα επιθυμούσε μια συνάντηση με τον δή
μαρχο, για να του παραθέσει το έργο που γίνεται. 
Οπρόεδροςτου ΔΙ.ΚΕ.ΠΡ.Ε. συναντήθηκε με τους 
βουλευτές της ΝΔ Χρ. Μπουκώρο και του ΚΚΕ 
Κώστα Στεργίου και για σήμερα έχει προγραμμα
τιστεί συνάντηση με τον βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ 
Αλέξ. Μεικόπουλο.
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